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اخبار

180 سالن سینما بدون توجه به زیرساخت ها 
دیجیتال شدند

خانه، از پای بست ویران!

از بدو حضور حج��ت الله ایوبی به عنوان رئیس 
سازمان سینمایی کشور، قرار شد سینماهای کشور 
دیجیتال ش��وند. یکی از مشکلات جدی سینمای 
ایران در همه این س��ال ها، فرسوده و قدیمی بودن 
سیستم پخش سینماها بوده است اما دیجیتال شدن 
س��ینماها منوط به آموزش اس��تفاده از سیس��تم 
دیجیتال و مجهز شدن اس��تودیوهای بیشتر برای 
تبدیل نس��خه 35 میلیمتری به سیستم دیجیتال 
اس��ت که بدون توجه به این مهم، رئیس س��ازمان 
سینمایی دس��تور دیجیتال شدن سینماها را صادر 
کرد. همین امر باعث ش��د تا فیلم »معراجی ها« با 
تاخیر و با تعداد سالن های محدود اکران خود را آغاز 
کند و نسخه جشنواره آن به نمایش درآید. این روند 
در اکران فیلم های دیگر از جمله »طبقه حساس« و 
»چ« نیز ادامه یافت. تاکنون تعدادی از س��الن های 
سینما مجهز به سیس��تم دیجیتال شده اند، مجید 
مسچی، مدیرعامل موسسه سینما شهر در این باره 
گفت: ۱۸۰ سالن سینما در کشور تاکنون دیجیتال 
ش��ده اند و تا یک ماه آینده این عدد به ۲۰۰ سالن 
خواهد رس��ید و تا پایان 3 ماه اول س��ال ۹3 همه 
سالن های سینمای کشور مجهز به سیستم پخش 
دیجیتال خواهند ش��د. مجید مس��چی با بی نظیر 
توصیف کردن استقبال مردم از سانس های نمایش 
فیلم ه��ای اکران نوروز در سراس��ر کش��ور توضیح 
داد: برای اولین بار در تاریخ س��ینمای ایران، فروش 
سینماهای شهرس��تان در این دوره اکران )اسفند 
ماه( بیشتر از فروش تهران شده است؛ این در حالی 
است که از گذشته تاکنون فروش سینماهای شهر 
تهران همیشه افزون بر فروش سالن های سینما در 
ش��هرهای غیر از پایتخت بوده است. به گفته  وی؛ 
اتفاق مهم در این دوره اکران که از اوایل اس��فند و 
با اکران فیلم »معراجی ها« آغاز شده تبدیل سیستم 
نمایش فیلم ها از آنالوگ به دیجیتال است که باعث 
شده با از بین رفتن محدودیت ها در چاپ کپی نسخه 
فیلم ه��ای 35 میلیمتری به دلیل گرانی، مش��کل 
ارسال کپی فیلم به شهرستان ها وجود نداشته باشد. 
وی ادامه داد: آنچه در گذش��ته و به ش��کل سنتی 
در فرآیند اکران اعمال می ش��د به دلیل هزینه های 
زیاد در تهیه کپی فیلم ها برای پخش کننده، توزیع 
ابتدا در س��طح شهرهای بزرگ صورت می گرفت و 
سپس کپی فیلم ها به ش��هرهای کوچک تر انتقال 
داده می شد که با دیجیتال شدن سیستم پخش این 
محدودیت ها رفع و پخش کنندگان امکان توزیع فیلم 
با سرعت زیاد و هزینه کم در همه شهرهای کشور 
را دارا شده اند، در سیستم دیجیتال هزینه کپی فیلم 
به صفر رسیده است و این باعث شده تا شهرستان ها 
فروش های متفاوتی را نسبت به گذشته تجربه کنند. 
مس��چی در توضیح این موض��وع مثالی زد و گفت: 
به عنوان مثال فروش س��ینما »ونوس« در شهر قم 
در جمعه گذشته نزدیک به سه میلیون تومان بود 
که از بسیاری از س��الن های تهران هم بیشتر بوده 
اس��ت؛ همین طور در جمعه گذشته سینمای شهر 
ملایر یک و نیم میلیون تومان، سینمای ارومیه یک 
و نیم میلیون تومان، سینمای بیرجند یک میلیون و 
سیصد هزار تومان و سینمای شهر آمل یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار تومان فروش داش��ته اند و نکته جالب 
دیگر این است که ۲ سینمای اول در فروش جمعه 
گذشته برای فیلم »معراجی ها« سینماهای »هویزه« 
و »آفریقا« در شهر مشهد بودند و سینما »آزادی« 
تهران رتبه سوم فروش کشور را در این روز به خود 
اختص��اص داد که این اتفاق فرخنده علاوه بر رونق 
سالن های سینما نش��ان از ایجاد شور و نشاط بین 
مردم در اس��تفاده از س��ینما به عنوان یک تفریح 
خانوادگی سالم دارد. مس��چی در ادامه افزود: ۱۸۰ 
سالن سینما در کشور تاکنون دیجیتال شده اند و تا 
یک ماه آینده این عدد به ۲۰۰ سالن خواهد رسید 
و در نهایت با اراده مصمم سازمان سینمایی تا پایان 
3 ماه اول سال ۹3 همه سالن های سینمای کشور 
مجهز به سیستم پخش دیجیتال خواهند شد. وی 
تصریح کرد: با تجهیز همه س��ینماهای کش��ور به 
سیس��تم پخش دیجیتال و تسهیل در ارسال کپی 
فیلم ب��ه تعداد زیاد در س��الن ها ب��ه نوعی عدالت 
اجتماعی می رسیم که هم برای پخش کننده مقرون 
به صرفه است و هم برای مردم رضایت بخش است 
و البته با افزایش عرضه و افزایش تعداد س��الن های 

نمایش، طول زمان اکران کمتر خواهد شد.

 سالار عقیلی 
موسیقی »معمای شاه«  را ساخت

»معمای ش��اه« به کارگردانی محمدرضا ورزی 
که همزمان با تصویربرداری در کاخ گلستان، مراحل 
فنی را نیز پشت سر می گذارد، با یک تغییر در بین 
عوامل فنی روبه رو شده و حسین غضنفری تدوین 
آن را ب��ه عهده گرفته اس��ت. بازیگر نقش فرح که 
ازدواج این شخصیت با محمدرضا پهلوی به تازگی 
تصویربرداری شده نیز ساغر عزیزی است که پیش از 
این شاهد ایفای نقش آذر توسط او در سریال »یلدا« 
و نقش هلن در سریال »معصومیت از دست رفته« 
و نقش عزت الدوله در »سال های مشروطه« بوده ایم. 
ساخت موسیقی و خوانندگی تیتراژ این سریال الف 
ویژه به تازگی توس��ط سالار عقیلی به اتمام رسیده 

و او ویرایش های نهایی را روی آن انجام می دهد.

»چ« 2 روزه 42 میلیونی شد

 فیلم س��ینمایی »چ« ب��ه کارگردانی ابراهیم 
حاتمی کیا، از روز چهارش��نبه ۲۱ اس��فند ماه در 
۱۸ س��الن س��ینما در تهران نمایش خود را آغاز 
کرد و تا پنجشنبه شب )۲۲ اسفندماه( به فروش 
4۲ میلیون تومانی دس��ت یاف��ت.  امیر قطبی، 
مدی��ر پخش فیلمی��ران در گفت وگ��و با »وطن 
ام��روز«  گفت: با توجه به اقبال مخاطبان به فیلم 
»چ« چند س��الن سینما در تهران به سینماهای 
نمایش دهنده اضافه خواهد شد و در شهرستان ها 
فیلم از اواس��ط هفته نمایش خود را آغاز خواهد 
ک��رد. هنوز تع��داد س��الن های نمایش دهنده در 
شهرس��تان مشخص نش��ده اس��ت.  وی درباره 
فروش فیلم سینمایی »معراجی ها« گفت: فروش 
فیلم سینمایی »معراجی ها« تا پنجشنبه شب در 
تهران و شهرستان از مرز یک میلیارد و نیم گذشت.  
فیلم سینمایی »چ« در شب اول نمایش خود که 
سه شنبه ۲۰ اسفندماه بود در  4 سینما به نمایش 
درآمده که نزدیک به ۸ میلیون تومان فروخت و  از 
چهارشنبه  تعداد سینماهای این فیلم سینمایی به 
۱۰ سالن رسید و فروش آن به ۱5 میلیون تومان 
رس��ید. اکران شهرستان های این فیلم سینمایی 
هنوز آغاز نش��ده اس��ت. فریب��رز عرب نیا، مریلا 
زارعی، سعید راد، بابک حمیدیان،  مهدی سلطانی 
سروستانی، امیررضا دلاوری، اسماعیل سلطانیان 

و... از جمله بازیگران این فیلم سینمایی هستند.

»سال گرگ« جواد افهمی 
دوباره به ارشاد رفت

جواد افهمی از ارائه مجدد کتاب »سال گرگ« 
ب��رای دریافت مجوز به اداره کتاب خبر داد. او در 
گفت وگو ب��ا فارس تاکید کرد: ای��ن رمان درباره 
مجاهدی��ن خلق )منافقین( اس��ت و به عملکرد، 
سلس��له مراتب و بافت سازمانی مجاهدین خلق 
از مقط��ع تاس��یس آن تا زمان انقلاب اس��لامی 
می پردازد.  افهمی با تاکید به اینکه از سال گذشته 
و دوره قبل این اثر به ارش��اد ارائه ش��ده و مجددا 
پس از انتصاب آقای شجاعی صایین در اداره کتاب 
آن را ب��رای دریافت مجوز روانه اداره کتاب کرده، 
گفت: منتظر هس��تم تا روند صدور مجوز به این 

کتاب طی شود.

»روزای بد به در« ازسریال های  
نوروزی پیشی گرفت

س��ریال »روزای ب��د ب��ه در« ب��ه کارگردانی 
»س��عید آقاخانی« از پنجش��نبه ۲۹ اسفند روی 
آنتن می رود. مجموع��ه »روزای بد به در« در ۱5 
قسمت 45 دقیقه ای تولید شده و قسمت اول آن 
پنجشنبه روی آنتن می رود. به گزارش فارس، این 
س��ریال در ایام نوروز هر شب ساعت ۲۰:45 روی 
آنتن م��ی رود و تکرار اول آن س��اعت ۱5 دقیقه 
بامداد روز بعد و همچنین تکرار دوم آن س��اعت 
۱۰: ۱6 روز بعد پخش خواهد ش��د. نویسنده این 
سریال برزو نیک نژاد است و کارگردانی آن را سعید 

آقاخانی برعهده دارد.

سینماهای تهران میزبان نمایش 
»ندای یاس« 

همزمان با ایام فاطمیه نمایش »ندای یاس« 
در س��ینماهای ته��ران اجرا می ش��ود. نمایش 
»ندای یاس« به نویس��ندگی کیاوش زارع طلب 
و کارگردانی س��میه مهدی پور و مهسا مظاهری 
ب��ه مناس��بت فرارس��یدن ایام فاطمی��ه از نهم 
اس��فندماه س��اعت ۱۸ به صورت رایگان اجرای 
خود را در س��ینماهای تهران آغاز کرده و تا ۲۷ 
اس��فندماه میزبان علاقه مندان است. به گزارش 
تس��نیم، مهدی محموداق��دم در این باره گفت: 
این نمایش راوی بانوانی در عالم برزخ اس��ت که 
در جست وجوی ش��فاعت حضرت فاطمه)س( 
هستند. این نمایش لحظه های مختلف زندگی؛ 
از تول��د تا م��رگ ۸ زن را روایت می کند که در 
عالم برزخ در جست وجوی حضرت فاطمه)س( و 
شفاعت ایشان هستند. صحنه نمایش به صورت 
یک قبرستان طراحی شده که گویی شخصیت ها 
در داخ��ل قبر س��خن می گویند.این نمایش در 
پایان قصد دارد این سوال را برای مخاطبان ایجاد 

کند که آیا بخشیده می شوند یا خیر؟

نشست خبری عوامل برنامه »کتابخانه پورنگ«

»عمو پورنگ«: برداشت سیاسی از 
برنامه ما خنده دار است!

نشست خبری عوامل برنامه »کتابخانه پورنگ« با 
اهالی رسانه پنجشنبه در استودیوی گلستان )محل 
ضبط برنامه( برگزار ش��د.در این مراس��م داریوش 
فرضیایی )عموپورنگ( در سخنانی گفت: برداشت 
سیاسی از برنامه ما خند ه دار است! درباره قضیه آن 
کلید دروغ و مسائلی که در اطراف آن ایجاد شد باید 
این نکته را بگویم که من جلوی دوربین بودم و وقتی 
که این اتفاق افتاد من بیش��تر در معرض آماج این 
برخورده��ا بودم. در این ماجرا صادقانه می گویم که 
اصلا تصور ما این نبود که بخواهد این حواشی ایجاد 
ش��ود. انگیزه را در بین اف��رادی که برای بچه ها کار 
می کنند نکشید. ما را هم درگیر مسائلی نکنید که 
خیلی خنده دار است. دید ما و کار ما کودک است و 

ما را آغشته به این مسائل نکنید. 
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ادامه از صفحه اول
 اولین بار که این آهنگ را در جشنواره عمار شنیدم 
فکری به ذهنم رس�ید. بخشی از مردم جهان مشتاق 
ش�نیدن این صدای ضدامپریالیس�تی هستند، مثل 
ش�هروندان کوبایی و همه مردمانی ک�ه از تازیانه های 
اقتصادی  ایالات متحده و کاپیتالیس�م جهانی آسیب 

دیده اند. 
ترانه ه��ای معترض من مثل مرگ ب��ر آمریکا به 
زبان انگلیس��ی ساخته شده و نیت اجرای آن به سایر 

زبان های را از مدت ها قبل داشته ام.
 یعنی تصمیم داری آهنگ هایی با همین مضامین به 

زبان انگلیسی بخوانی؟ 
 هم آهنگ »گزینه ها« و ه��م »مرگ بر آمریکا« 
اشعارش��ان به زبان انگلیس��ی گفته ش��ده، دقیقا با 
همان وزن و با همان س��یلاب ها توسط آقای محسن 
راهجردی. با استادی تمام هم گفته شده و قرار است 
منتش��ر هم ش��ود. این حرف فقط حرف مردم ایران 
نیست. یک حرف بین المللی است و ان شاءالله با اقبال 
جهانی مواجه می ش��ود، به قول شما بسیاری از مردم 

دنیا تشنه شنیدن این حرف ها هستند. 
  نگاه�ت ب�ه تاجیکس�تان، افغانس�تان و س�ایر 
فارسی زبانان در سایر کشورهای جهان چگونه است؟ 
جنبش موسیقی لس آنجلسی ها سال هاست اقدام به 
برگزاری کنسرت در آنتالیا، دوبی، تاجیکستان می کند. 
ما بالاخره بای�د پیام های خودمان را به این کش�ورها 
منتقل کنیم، البته منظورم زبان فارس�ی است. چون 
فارس�ی زبانان در همه جای دنیا هس�تند. کسی تا به 
حال به ش�ما پیشنهاد کرده که در مواجهه با این همه 
کنسرت لس آنجلسی که در تاجیکستان برگزار شده، 
یک بار یک کنسرت انقلابی آنجا برگزار کنیم. اصلا به 

نظرت چنین چیزی امکانپذیر است؟
 بله! خیلی راحت. براحتی می توانیم این کار را انجام 
دهیم. فقط موضوع این است که اراده اش وجود ندارد. 
یک بار یک پیش��نهادی شد و در همان مراحل اولیه 

پیشنهاد، در نطفه خفه شد!
  سال 88 در دوبی، یکسری شبکه های فارسی زبان 
داش�تیم. زمان فتنه، هر شبکه ای که پشت سر فتنه 
ایستاد، ایرانی های مقیم دوبی به آن شبکه دیگر آگهی 
تبلیغاتی نمی دادند. ش�بکه تپش مثلا ب�ه این دلایل 
رسما تعطیل شد. پس در دوبی چنین پتانسیلی برای 
برگزاری این کنسرت وجود دارد. به نظرم به هر ترتیب 
این صدا باید از این مملکت بیرون برود و در کشورهای 

منطقه شنیده شود. 
خواه ناخواه این اتف��اق می افتد. من تابه حال فکر 
می کردم موزیک من فقط در هم نس��ل های خودمان 
یا در دانشجویان جواب بدهد ولی دیدم اینطور نیست. 
حتی بین خانواده های ش��هدا یا پدر و مادرها و حتی 

کودکان و نوجوانان رسوخ پیدا کرد. 
  بخ�ش اعظم جامعه ما همگام با جامعه جهانی نگره 
ضدآمریکایی داریم چون طعم اس�تعمار را تاریخمان 

چشیده است. 
زمانی هدف من این بود که پیام آن دوستانی را به 
سایر مردم منتقل کنم که تا به حال خواننده نداشتند. 

دوستان هم از روی لطف، اسمش 
را گذاشته اند »صدای بی صداها«! 
یعنی ما خواننده نداشتیم. الان 
هم هنر من می تواند این باش��د 
ک��ه حرف های روی زمین مانده 
را بخوانم که زیاد هم هست. الان 
تکلیف چیست؟ شما قیافه من را 
می بینید! نه خواب درستی دارم 
و نه خوراک خوبی. منظورم این 

است که به رغم ساخت آهنگ و اجرا که خود حکایتی 
اس��ت دش��وار! وظیفه خودم می دانم ب��ه نوبه خودم 

خواننده و آهنگساز تربیت کنم. 
  چه فکر خوبی! سال ها دغدغه من این بوده که از کنار 
فیلمسازی مثل فلان فیلمساز اصولگرا یا حزب اللهی 
با هر عنوانی، فیلمس�از دیگری بیرون نمی آید. از بغل 
دس�ت فلان روزنامه ن�گار اصولگرا، ی�ک روزنامه نگار 
اصولگرای دیگر بیرون نمی آید. این حرف تو خیلی مهم 
اس�ت که افق را به صورت جمعی می بینی و متاسفانه 
جریان اصولگرایی به فردگرایی و انحصارگرایی اندیشه 
رس�یده، به دلیل اینکه تکثیر افراد اندیشمند در یک 

جبهه بزرگ فرهنگی مدنظرش نیست. 
 هم��ه متفق الق��ول بر این عقیده اند ک��ه این کار 
خودکش��ی اس��ت. یعنی می گویند ت��و الان در اوج 
اجراهایت هس��تی، بیایی و اجراهایت را نصف کنی و 
اس��تعدادهای اطرافت را تربیت کنی در واقع خودت 
از بین می روی.  اما مش��کل این است که طی چنین 
روندی به من خیلی فش��ار وارد می کند. ممکن است 
که در اجراهایم س��وتی بده��م و همه از آن علیه من 
استفاده کنند تا به حال هم لطف خدا بوده که سوتی 
نداده ام چون کارهایی که یک هفته ای جمع می شود 
چه چی��زی جز لطف خدا می تواند حامی آن باش��د. 
ببینید به نفع من هم هس��ت ک��ه مثلا 5 نفر در این 
عرصه تربیت شده باشند و زمانی که حجم فعالیت ها 
زیاد باشد، من به هر کدام از همقطارانی که در آینده 
فرصت بروز و ظهور پیدا می کنند کاری را بس��پارم تا 
فشار کمتری به من هم وارد شود. معتقدم اگر الان ۲۰ 
خواننده دیگر هم تربیت کنم به هیچ عنوان به موقعیت 
خودم ضربه وارد نمی شود. چون من نفر اول بوده ام و 
سبک خودم را دارم، ملودی های خودم را دارم، صدای 
خودم را دارم اما وقتی هیچ نهادی مس��ؤولیت تربیت 

نیرو را برعهده نمی گیرد، من هم بی اعتنا باشم؟
  آثارت با تبلیغ دهان به دهان مردمی شنیده می شود 

اما برخی ترانه های موثرت شنیده نمی شود.
 من درباره بیش��تر دغدغه ها مثل شهدا، حجاب 
و خیلی حوزه های دیگر ترانه هایی خوانده ام. پارس��ال 

من ۷۰ کار ساختم. چرا شنیده نشدند؟ چون ما هنوز 
جریان نشدیم، هنوز ما یک رسانه منسجم نداریم که 
به این قضیه بپردازد. باید این رسانه و این جریان شکل 
بگی��رد اگرنه ضربه زدن به س��یاق فعالیت های حامد 
زمانی خیلی راحت اس��ت! ولی وقتی که یک جریان 
بش��ویم، دیگر ضربه زدن به چنی��ن تولیداتی به این 
راحتی ها نیست. به قول ش��عر پایداری که می گوید: 
آتشی شعله نفرت افروخت تا مگر عشق پایان بگیرد/ 
غاف��ل از اینکه او مثل ققنوس/ تازه در ش��عله ها جان 

بگیرد.
 بگ�ذار بحث را به س�مت دیگری بب�رم، خیلی این 
بحث ب�رای من جذاب اس�ت و طی صحبت های چند 
روزه ای که با هم داشتیم می دانم بشدت از دغدغه های 
مشترک من و تو به شمار می رود. ما بچه حزب اللهی ها 

هوای هم را نداریم. 
اینکه خیلی واضح است. 

 این در رسانه های ما هم وجود دارد. 
مثال می زنم، من دعوت ش��دم به مراس��می که 
نمی دانستم قرار است در آن مراسم از من تقدیر شود، 
در آن مراسم همه جلوی من به به و چه چه می کردند، 
جلوی من و جلوی رئیسش��ان اما تعدادی از همان ها 
کس��انی بودند که انواع و اقسام تلاش ها را برای ضربه 
زدن به من و کارشکنی انجام داده بودند. حامد زمانی تا 
وقتی که حرف تو را فریاد می زند خود تو است! ابراهیم 
حاتمی کیا تا وقتی ارزش های تو را فیلم می کند خود 
تو است! پس چرا من هر روز که از خواب بیدار می شوم 
باید تنم بلرزد که امروز قرار اس��ت بخش عمده ای از 
وقتم که باید صرف تولید شود صرف بیرون کشیدن 

چه چوب هایی از لای چرخ هدفم شود؟
 ماج�رای 22 بهم�ن را دوس�ت دارم بازگ�و کنی تا 
مخاطبان در جریان ماوقع قرار بگیرند. چون برای من 
نوعی که جذاب بود و البته دوس�ت دارم حالا در قالب 

یک رسانه مردم از آن مطلع شوند. 
ق��رار ب��ود روز ۲۲ بهمن، قبل از آق��ای روحانی، 
م��ن آهنگ »گزینه روی می��ز« را بخوانم، قرار بود یا 
تهران بمانم یا به اصفهان بروم. 
از ش��هرهای مختل��ف ه��م به 
من زنگ می زدن��د و بد و بیراه 
می گفتند که آقا ما تیزر تبلیغاتی 
برای شما نصب کرده بودیم چرا 
نمی آیید؟ گفتم: مگر گفته بودم 
می آی��م؟ در اصفه��ان هم تیزر 
تلویزیونی اعلام می کرد مراسم 
۲۲ بهمن با حضور حامد زمانی 
برگزار می شود، از طرفی صحبت هایی شده بود که در 
میدان آزادی اجرا داشته باشم اما به دلایلی نشد. رفتم 
اصفهان و صبح زود خمینی شهر اجرا داشتم که آنجا 
هم برایم اتفاقات شیرینی رخ داد، مثلا قاب عکسی از 
مادر شهید حیدری )مدافع حرم( هدیه گرفتم که آن 
مادر با دستخط خودش برایم قسمتی از شعر گزینه ها 
را نوش��ته بود، خلاصه اجرای آنجا تمام ش��د. به من 
خبر رس��ید که مراسم ۲۲ بهمن اصفهان تمام شد و 
به مراسم نمی رسیم، پس قرار شد بازگردیم ولی خبر 
دادن��د مردم نرفته اند و انگار مقدر اس��ت که این اجرا 
ص��ورت گیرد، به خدا پناه ب��ردم و این همان چیزی 
اس��ت که انس��ان به خاطر نفس باید از آن بترسد. به 
هر ترتیب رفتیم و اجرا کردیم و مردم همزمان با من 
اش��عار را تکرار می کردند. واقعا عزت دست خداست. 
یک سایت خبرش را منتشر کرد که در »بزرگ ترین 
کنسرت انقلاب«، ۷۰ هزار نفر ایستادند و شعار »مرگ 
بر آمریکا« و »گزینه ها« را تکرار کردند. خوب چرا نباید 
از این پتانس��یل استفاده کرد؟ ش��ما اصلا از رسانه ها 

فهمیدید که این اتفاق افتاده است؟ 
 حالا یک جریان ناآگاه و تهییج ش�ده می دانم برای 
اذیت و آزار حتی تهدید کردن، حسابی فعالیت می کند. 
اگر به جای حام��د زمانی هر فرد دیگری هم بود 
همین اتفاق می افتاد. پوستم کلفت است. یک شبانه روز 
با من باش��ید تا ببینید چه پیامک های��ی برای من و 
خانواده ام فرستاده می شود یا چه تماس هایی صورت 
می گیرد. مادرم بارها با خبرهای ناگواری که درباره من 
به او می دهند مس��یر میمه– تهران را طی می کند تا 
جویای حال ما ش��ود. هر کس��ی جای من بود از این 
موضوعات و اتفاقات به خوبی سوءاس��تفاده می کرد. 
البته طبیعی اس��ت چون درب��اره موضوعات انقلابی 
می خوانم به من حمله می کنند ولی من هیچ کدام از 
ای��ن اتفاقات و خبرهایی که هر روز تقریبا برای من و 
خانواده ام روی می دهد را مطرح نکردم. هرکسی که با 
من رابطه دارد از همسر، مادر و پدر، پسرخاله و... همه 
تحت الشعاع کارهای من قرار گرفته اند. باید یاد بگیریم 
اگر ش��خصی از اصول و آرمان ها و ارزش های ما حرف 

می زند ی��ا دفاع می کند، ما هم در ح��د بضاعت از او 
حمایت کنیم. VOAمستندی درباره من ساخته بود 

و ۱۲ بار بازپخش کردند. 
 کنس�رت مردمی 22 بهمن اصفهان نش�ان می دهد 

اکثریت مطالبه فرهنگی مردم کاملا انقلابی است .
اص��لا چرا راه دور می روید؟ حامد زمانی دو س��ال 
است وارد فضای موسیقی شده است. اکثر خواننده های 
مطرح مجاز ما ۱5-۱۰ سال است که می خوانند اما در 
نظرسنجی های تلویزیونی یا رادیویی معمولا من جزو 
نفرات اول هستم. وقتی این پتانسیل هست چرا ما به 

آن اصولی نمی پردازیم؟ 
 اینکه هنرهایی با این مضامین جواب نمی دهد را خود 

مدیران فرهنگی عنوان می کنند؟
بل��ه! من کاری به حرف ها و ش��عرها ن��دارم. من 
رفتارها و فعالیت ها را می بینم... اقدام موثرشان در این 
زمینه چه بوده است؟ مثلا ببینید شاعران انقلابی ما، 
موزیسین های دغدغه مند ما که الی ماشاءالله هستند، 
با یک مدیریت صحیح می توانند سازماندهی شوند و به 

آثار موثر و محرک جبهه انقلابی ما تبدیل شود.  
  درب�اره خانه ش�اعران هم قزوه بحث�ی راه انداخته 
ب�ود که به همین علت بود. موضوع این اس�ت که الی 
ماشاءالله ارگان فرهنگی داریم که عنوان متولی بودن 
دارند ولی در زمینه جمع کردن شاعران و خوانندگان 
انقلاب عملی انجام نشده است. معتقدم اگر فضا فراهم 
ش�ود خیلی از خوانندگان پاپیولار هم به این سمت و 

سو کشیده می شوند. 
در حال حاضر هم این اتفاق در شرف وقوع است. 
من تجرب��ه این را دارم که اگر ما اخلاق درس��تی در 
برخورد با هنرمندان داش��ته باشیم همه آنها دوست 
دارند که برای انقلاب و ارزش ها کار کنند ولی چرا الان 
فضا به گونه ای است که اگر به خواننده ای شعری داده 
ش��ود که در آن کلمه انقلاب وجود دارد، نمی خواند؟ 
چون اخلاق ما، درس��ت نبوده. یعنی وقتی روی میز 
مذاکره با ای��ن هنرمند صحبت کرده ای��م از ادبیاتی 
استفاده کردیم که به انزوا کشیده شده است ولی واقعا 

خیلی از آنه��ا تمایل به چنین 
اجراهایی دارند. 

 حالا فارغ از دس�ته بندی های 
فعالی�ت  مخالف�ان  سیاس�ی، 
موسیقایی شما کسانی هستند 
ک�ه از طنی�ن مرگ ب�ر آمریکا 
آشفته می ش�وند و غده  آی لاو 
یو اسشان )I LOVE US ( درد 
می گی�رد و در حوزه موس�یقی 

همین افراد چشم ندارند تو را ببینند. چرا؟
 پاس��خ در یک ضرب و تقسیم ساده است! حامد 
زمانی دو سال است که به دنیای موسیقی وارد شده، او 
تا این حد طرفدار دارد. حالا تعریف می کنم در رادیویی 
که اصلا س��ایه من را با تیر می زنند چه اتفاقی افتاده 
است. یکی از دوستان تعریف می کرد که من در تاکسی 
نشسته بودم و مسابقه ای از رادیو پخش می شد. مسابقه 
بین ۸۷ نفر از خوانندگان بود. مسابقات رادیویی را در 
طول برنامه رأی گیری می کنند. مثلا آهنگ ش��ماره 
یک از فلانی و ۲ و 3 و 4 و... و همیشه آخرین شماره، 
حامد زمانی است. چرا؟ به این خاطر که فلان خواننده 
35 دقیقه وقت برای رأی جمع کردن داش��ته باش��د 
و حامد زمانی ۱۰ دقیقه. دوستمان می گفت؛ حالا ما 
نشس��ته بودیم و آهنگ ها یکی یکی پخش شد و من 
نگران بودم که در مقابل این همه ترانه های عاش��قانه 
خوانندگان دیگر، برای یک آهنگ انقلابی حامد زمانی 
چه اتفاق��ی خواهد افتاد. حداقل امی��دوارم بودم نفر 
یکی مانده به آخر بش��وی تا آبروی ما نرود. به هرحال 
رأی گیری برگزار ش��د و مجری گفت یک ربع فرصت 
می دهیم تا رأی ها ش��مارش ش��ود. من در تاکس��ی 
نشستم تا نتیجه را ببینم. مجری بالاخره آمد و با حالت 
متعجبانه ای گفت حامد زمانی با اختلاف زیاد به عنوان 
نفر اول به مرحله دوم راه پیدا کرد! دوس��ت ما گفت 
واقعا متعجب ش��ده بودم و باور نمی کردم. من گفتم 
چرا باور نمی کنید؟ باید باور کنیم تنها صدای انقلاب 

است که می ماند. 
 باور تو به کارهایی که انجام می دهی و اعتقاد راسخت 
تو را به سمت و سوی چنین آثاری می کشاند اما چگونه 
متوجه می شوی آنچه از دل تو برآمده بر دل مخاطبان 

می نشیند؟ 
دقیقا اتفاقات حین ساخت ترانه های امام رضا)ع( 
و »گزینه ه��ا« و »م��رگ بر آمریکا« افت��اد که قصد 
تشریح این اتفاقات را ندارم و همین رویدادها برای ما 
استانداردی شد که هر وقت دلمان موقع تولید کاری، 
لرزید، آن کار حتما موفق خواهد شد. شهید آوینی پای 
تدوین کاری نشسته بودند و از سر شب تا نماز صبح 

۲۰ مرتبه وضو گرفتند، همکارشان که پای تدوین کار 
نشسته بودند از او پرسیدند آیا مشکلی دارید که مدام 
تجدید وضو می کنید؟ ش��هید آوینی گفتند: نه! من 
می خواهم به ش��ما یادآوری کنم که بدون وضو پای 
تدوین کار جبهه ننشس��ته باشید. واقعا اگر اعتقاد به 
کاری که انجام می دهیم نداشته باشیم هیچ موفقیت و 
اثری نخواهد داشت. من بارها امتحان کرده ام. اگر باور 
و اعتقاد در میان نباشد هر چقدر هم هزینه شده باشد، 

در نهایت دور انداخته می شود. 
  یعنی حتی نوازنده هایی که با تو کار می کنند به آن 

چیزی که می سازی، اعتقاد دارند؟
واقعا دارند. 

 خودت هم موقع خواندن، با وضو هستی؟
تو از من چیزهایی در این گفت وگو پرس��یدی که 
نمی خواهم پاس��خ های من جنبه ریاکارانه به خودش 
بگیرد ولی واقعیت این است من تاثیر وضو گرفتن در 
کارم را دی��ده ام. روایت داریم که اگر س��وره »بینّه« را 
موقع سخنرانی بخوانید، نفوذ کلامتان بیشتر می شود. 
ش��اید این مسائل برای برخی افراد غیرقابل باور باشد 
ولی برای من زندگی است، اعتقاد من است. سوال اکثر 
خوانندگان بع��د از »مرگ بر آمریکا« این بود که چه 
کردی این آهنگ تا این حد موفق شد؟ می گویم: من 

کاری نکرده ام. 
  به نظر تو دوران فتنه هنوز برای کار کردن در عرصه 

موسیقی موضوعیت دارد؟
عبرت های فتنه بله ولی خود فتنه دیگر موضوعیت 

خاصی ندارد. 
  در هم�ان ای�ام فتن�ه ی�ک گ�ردان از خوانندگان 
لس آنجلسی در همراهی فتنه آهنگ خواندند و حمایت 
کردند ولی در اینجا دریغ از یک موسیقی! آن زمان هم 
به فکر خواندن بودی؟ دغدغه این موضوع را داش�تی 

که باید کاری کرد؟
 خیلی زیاد! ولی هیچکس به من اعتماد نمی کرد. 
حت��ی در برنامه دیروز، امروز، ف��ردا آقای ماندگاران و 
بعد از آن آقای رنجبران اعتماد کردند، بعد هم آقایان 

ضرغامی و دارابی لطف داشتند. 
  ب�ا این وضعیت، آیا نمی خواهی در کنار کارهایی که 
انجام می دهی عاشقانه هم بخوانی؟ حتما باید مرتبط با 

موضوع انقلاب اسلامی باشد؟
 هر چیزی که خارج از عش��ق زمینی باشد یعنی 
حرف هایی که ارزش باشد خواهم خواند. ولی راستش 
این روزها احساس می کنم حتی عاشقانه های خوبی 
هم نمی ش��نویم. همه اش��عار به یک سمت می روند 
یعنی فکر چندانی روی آنها نمی ش��ود ولی من اتاق 
فکر دارم و درباره گزینه های روی میز واقعا فکر ش��د. 
اگر برای اجرای عاشقانه ها هم کمی بیشتر فکر کنیم 
ممکن است تکان بخورد. این هم کار خداست که در 
بحبوحه ای که موسیقی ما رو به سراشیبی است حامد 
زمانی پیدا ش��ود. باز هم اشاره می کنم برنامه ریزی و 

مدیریت امور واقعا دست خداست. 
  کافی اس�ت یک نفر خ�ودش را در اختیار ارزش ها 

بگذارد همه چیز خودش سمت و سو پیدا می کند. 
 انصافا اگر پای خود را کج بگذاری حسابی زمین 
می خوری. من واقعا می ترس��م. 
ش��ب ها ک��ه می خواب��م ۲۰۰ 
ت��ا آیت الکرس��ی می خوانم که 
آبروریزی نشود. خیلی ها بودند 
ک��ه وارد ای��ن عرصه ش��دند و 
پایش��ان لغزید و رفتند. یکی از 
دوستان به من می گفت؛ من به 
خیلی از افرادی که وارد چنین 
عرصه هایی می شوند گفته ام که 
خیلی مراقب طی مسیر خطرناکی که در پیش دارند 
باشند ولی همه در جواب گفتند حواسمان هست اما 
وقتی به تو گفتم، گفتی بله حاج آقا احتمالش هست 

بلغزم، پس برای من دعا کنید. 
  کنسرت چی؟

 تجربه خوبی از کنس��رت داشتم. یک سال و نیم 
قبل در برج میلاد برای من کنسرتی برگزار شد که آن 
زمان هنوز این اتفاقات هم نیفتاده بود، در شب اول اجرا 
رزرو بلیت ما باورنکردنی بود. از این می ترسم که افرادی 
بیایند که با اسم حامد زمانی قمار کنند. یعنی بعد از 
کنس��رت های من حرف های خوبی شنیده نمی شود. 
ب��رای همین می خواهم خودم برگزار کنم. ببینید من 
۷۰۰ نفر را در سئانس برج میلاد بازگرداندم و همانجا 
این جرقه به ذهن من رسید که جنس کنسرت حامد 
زمانی نباید در برج میلاد باشد. باید بلیت آن ۱۰ هزار 
تومانی باشد. جایی باشد که همه بیایند. واقعا به عده ای 
برخورده بود که چرا باید برای کنسرت حامد زمانی که 
از خودمان هس��ت ۹۰ هزار تومان بپردازیم. من واقعا 
می خواستم قیمت بلیت را سرشکن کنم ولی مقررات تا 

یک حدی اجازه این کار را می داد. 
  دوس�ت نداری  طرفدارانت بابت کنسرت زیاد پول 

بدهند؟
نه! نباید بدهند. 

 حالا سوال جنجالی مرا پاسخ بده. دائما از این طرف 
و آن طرف می ش�نویم که بی جهت و برای جوس�ازی 

می گویند رسانه ملی رانت حامد زمانی است و... 
خ��وب دیگران ه��م درباره مفاهیم ملی و ش��هدا 
بخوانند، چرا نمی خوانند. موقع س��ال تحویل و اعیاد 
آقای��ان n  تومان می گیرند و در برنامه های تلویزیون 
حاضر می شوند. می توانم راجع به همین دوستانی که 
صبح تا ش��ب علیه من فرافکنی می کنند درباره زد و 
بندهایشان افشاگری کنم. حامد زمانی که زیر پرچم 
مقدس جمهوری اسلامی از ارزش ها می خواند را متهم 
می کنند و خودش��ان از گل و بلبل می خوانند وقتی 
پش��ت پرده را بررسی می کنید درخواهید یافت که از 

رانت های بیشتری استفاده کرده اند. 

گفت وگو با حامد زمانی، خواننده ترانه های »مرگ برآمریکا« و »گزینه های روی میز« 

صدای انقلاب است که می ماند
گزارش
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 هر چیزی که خارج از عش�ق زمینی 
باشد یعنی حرف هایی که ارزش باشد 
خواهم خواند ولی راس�تش این روزها 
احس�اس می کنم حتی عاش�قانه های 
خوبی هم نمی ش�نویم. همه اشعار به 
یک سمت می روند یعنی فکر چندانی 

روی آنها نمی شود

 اتفاقات حین س�اخت ترانه های امام 
رض�ا)ع( و »گزینه ه�ا« و »م�رگ ب�ر 
آمری�کا« افتاد که قصد تش�ریح این 
اتفاقات را ندارم و همین رویدادها برای 
ما استانداردی شد که هر وقت دلمان 
موقع تولید کاری، لرزید، آن کار حتما 

موفق خواهد شد
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تلویزیون


